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کارخانه روغن نباتی شــیراز با 70 سال سابقه 
بعد از حدود چند دهه رکود توسط مالک و به 
جای طلب ســنگین به فروش رفت.به گزارش 
خبرنگار ایلنا، بعد از آنکه مســئولان مختلف 
اســتان فارس از فعالیت دوبــاره و راه اندازی 
قســمت های مختلف مجموعه کارخانه روغن 
نباتی ســخن گفتند اما تیر آخــر را مالک به 

پیکره بی جان »نرگس شیراز« زد.
گویا سرنوشــت کارخانه هایی که در اســتان 
فارس در اصل 24 قانون اساســی و خصوصی 
ســازی واگذار شدند همه شبیه یکدیگر است 
ســناریویی که آی تــی آی و آزمایش به آن 
دچار شدند و بعد از فروش به افراد دیگر یکی 
پس از دیگری تعطیل و به خرابه هایی تبدیل 
شدند.یکی از کارگران مجموعه روغن نباتی در 
گفت وگو با ایلنا می گوید: هفته گذشته و طی 
صحبت با مدیریــت کارخانه روغن نباتی او از 

فروش نرگس شیراز خبر داد.
وی با اشاره به اینکه فردی به دلیل طلبی که از 
مالک کارخانه  داشته است بعد از بارها شکایت، 
مجموعه روغن نباتی را به جای طلب خریداری 
کرده است، می گوید: خریدار مجموعه صنعتگر 
و تولید کننده نیســت و فعالیت وی بیشتر در 
حوزه خودرو در تهران  است.این کارگر با بیان 
اینکه حــدود 170 کارگــر در کارخانه روغن 
نباتی مشــغول به فعالیت هستند، می افزاید: 
عدم شــناخت از فرد خریدار و اتفاقات آینده، 
کارگران کارخانه روغن نباتی را در آستانه شب 
عید ســر در گم کرده است.او با اشاره به اینکه 
کارگران کارخانــه روغن نباتی پس از این که 
متوجه شــدند که مالک کارخانه روغن نباتی 
بعد از ســی ســال برند نرگس را به شــخص 
دیگری فروخته است به دلیل در خطر افتادن 
امنیت شغلی و پرداخت نشدن حقوقشان قصد 
برگزاری تجمع مقابل اســتانداری را داشتند، 
ادامه می دهد: یکی از مســئولان اســتانداری 
با حضــور در مجموعه روغــن نباتی قول داد 
که اهلیت ســنجی مالک کارخانه را در اسرع 
وقت انجام خواهند داد. هیچ کدام از مسئولان 

اســتان اطلاعی از فروش و واگذاری مجموعه 
نرگس نداشتند.

 ایــن کارگر گفت: به رغم پیگیری های فراوان 
تمام مســئولان، کارگران، رسانه ها ، گروه های 
مطالبه گر مبنی بر رونــق مجموعه نرگس و 
... به صورت ناگهانی و یک شــبه همه متوجه 
شدیم که مجموعه روغن نباتی به فروش رفته 
اســت و هیچ کدام از مسئولان استان اطلاعی 
از فروش و واگذاری مجموعه نرگس نداشتند.
وی با اشاره به اینکه خریدار حدود 80 درصد 
مســیر خرید روغن نباتی شیراز را طی کرده 
اســت، بیان می کند: جای این ســئوال وجود 
دارد فردی که کارخانه روغن نباتی را به جای 
طلب برداشــته اســت آیا می تواند رونق را در 
این مجموعــه برقرار کند یا تنها با هدف زنده 
کردن طلب و با هدف فروش دستگاه ها و زمین 
چنین اقدامی را انجام داده است.وی با اشاره به 
اینکه مسئولان اســتان بعد از فروش کارخانه 
قول داده اند که اهلیت فرد خریدار را بررسی و 

ارزیابی کنند، بیان کند: قطعا این اقدام همانند 
نوش دارو پس از مرگ سهراب است.

این کارگر در ادامه با اشــاره بــه اینکه جای 
ســئوال دارد کــه مالک کارخانــه  چرا دیگر 
مجموعه هایی را که در اختیار دارد به این فرد 
نفروخته است می گوید: با توجه به اینکه همه 
افراد تمام تلاش و توجهشان بر کارخانه روغن 
نباتی شیراز معطوف بود و بسیاری از مسئولان 
استان وعده پیگیری روند واگذاری برند نرگس 
در اصــل 24 قانون اساســی را داده بودند اما 
مالک کارخانه با هدف فرار از شــیراز مجموعه 
نرگس را در اســرع وقت به فروش رساند.وی 
می گوید: نماینده های مجلس و دستگاه قضایی 
همچنان بــه دنبال روند واگــذاری مجموعه 
نرگس بودند که بــا فروش این مجموعه تمام 

این اقدامات رها خواهد شد.
وی بــا بیان اینکه مســئولان هم اخبار ضد و 
نقیــض درباره فــروش مجموعــه نرگس به 
کارگران کارخانه روغن نباتی دادند، می افزاید: 

متاســفانه این اقــدام مالک کارخانــه تمام 
مسئولان اســتان فارس را کیش و مات کرد. 
حقوق آبان و آذر ماه کارگران کارخانه پرداخت 
نشد. وی با بیان اینکه تاکنون هیچ تغییری در 
روند تولید کارخانه روغن نباتی شــیراز انجام 
نشده اســت و تولید این مجموعه همچنان به 
صورت 100 درصدی متوقف است، می گوید: 
بهانه هایی  به  متاســفانه مســئولان کارخانه 
مانند صرفــه جویی در مصرف انرژی کارگران 
و پرســنل مجموعه نرگس را دور کار کرده اند 
و فقط نیروهای حراســت و حفاظت فیزیکی 
ســرکار حاضر می شوند.او با بیان اینکه حقوق 
آبان و آذر ماه کارگــران کارخانه روغن نباتی 
هنوز پرداخت نشــده است، می افزاید: به رغم 
اینکه کارگران حدود دو بار در محیط کارخانه 
تجمع کردند و مســئولان اســتان و کارخانه 
وعــده پرداخت حقوق را داده اند اما هنوز این 
اتفاق رخ نداده اســت. فروش مجموعه روغن 

نباتی با دقت های لازم انجام نشده است.

نماینده شیراز و زرقان با بیان اینکه شنیدم که 
طبق توافقی کــه مالک مجموعه روغن نباتی 
با شــریکش داشــته به این نتیجه رسیده که 
مجموعــه نرگس را به شــریکش واگذار کند، 
می گوید: از با خبر بودن مســئولان استان در 
رونــد فروش مجموعه نرگــس اطلاعی ندارم 
امــا ظاهرا خریدار جدید بــرای خرید نگرس 
مذاکراتــی را با مســئولان فارس داشــته اند.

جعفــر قــادری در گفت وگو با ایلنا با اشــاره 
به اینکــه ملاحظــات و اهلیت ســنجی در 
کارخانه هایی که دولتی اســت و قرار است به 
بخش خصوصی واگذار شــود انجام می شود، 
می افزاید: اما مسئولان نمی توانند در واگذاری 
بخش خصوصی دخالت کنند و در این شرایط 
مســئولان می توانند با لحــاظ کردن تعهدات 
فروشــنده وضعیت را به گونــه ای مثبت رقم 
بزنند.عضو کمیســیون برنامه و بودجه با بیان 
اینکه متاسفانه فروش مجموعه روغن نباتی با 
دقت های لازم انجام نشده است، ادامه می دهد: 
در صورتی که مالک جدید به تعهداتش عمل 
نکند باید فشــارهایی به خریــدار آورد.احمد 
روشن عضو کانون بازنشستگان کارخانه روغن 
نباتی شــیراز هم ضمن تأیید فروش کارخانه 
و با بیــان اینکه مالک کارخانــه روغن نباتی 
جهــت فرار از خلع ید برنــد نرگس را به فرد 
دیگر فروخت، می گوید: با توجه به اینکه بعضی 
از مسئولان به دنبال بررسی مستندات جهت 
واگذاری برنــد نرگس بودند اما مالک کارخانه 
برای فرار از این موضوع مجموعه روغن نباتی 

را به شریکش فروخت.
وی در گفت وگــو بــا ایلنا می گویــد: بارها به 
مســئولان هشــدار دادم که هر فــردی قرار 
است ســهام کارخانه را خریداری کند باید در 
مرحله نخست با سهامداران و بازنشستگان این 
مجموعه وارد مذاکره شــود و میزان سهام ما 
را تعیین تکلیف کنند.عضو کانون بازنشستگان 
کارخانه روغن نباتی شــیراز گفت: حدود 14 
درصــد از ســهام مجموعه نرگس شــیراز به 

بازنشستگان کارخانه روغن نباتی تعلق دارد.

احتمال بیکاری 170 کارگر کارخانه روغن نباتی

واگذاری نرگس شـیراز به جای بدهی
فرجام ویلاسازی با بند »پ«

 گاز ویلاها در مازندران روشن، کارخانه ها خاموش

ویلاهای زیادی طی ادوار گذشــته با بهره گیری از بند پول و پارتی در مناطق 
خوش آب و هوای مازندران ســبز شدند و چراغ روشن این خانه های خالی برق 
و گاز سایر مناطق استان را می بلعد.به گزارش مهر، اگرچه برودت هوا و کاهش 
محسوس دما مشکلاتی را در استان مازندران برجا گذاشته اما سبب شناسایی 
ویلاهای غیرمجاز و خالی در این اســتان شــده که در بسیاری از آنها سوخت 
پاک به هدر می رود.میزان مصرف گاز مازندران طی روزهای گذشته به مرز ۳4 
میلیون مترمکعب رسید و بخش قابل توجهی از این انرژی در خانه های خالی و 
ویلاهای غیرمجاز هدر می رود. در حالی که به ناچار سوخت واحدهای تولیدی و 
صنایع در مازندران قطع شده و برخی از کارگران شاغل در شهرک های صنعتی 
و کارخانه ها به دلیل قطع گاز طی روزهای اخیر خانه نشــین شده اند اما شاهد 
گازســوزی ویلاهایی در استان هســتیم که فقط چند شبانه روز در سال چراغ 
آنها روشن می شــود.پایش ها و بررسی ها حکایت از آن دارد که درصدی از این 
خانه های خالی و دوم ویلایی به صورت غیرمجاز طی ادوار گذشته و در حاشیه 
روستاها و یا مناطق جنگلی و ساحلی ساخته شده اند و با بند پ و یا پول همانند 

قارچی در اراضی کشاورزی و شالیزاری سبز شدند.
یک کنتورخوان شرکت همکار با گاز مازندران که وظیفه اش وصول قبض های 
گاز اســت، می گوید: این روزها با مراجعه به برخی از شــهرک ها و مجتمع های 
مسکونی شاهد آن هســتیم که به رغم آنکه این ویلاها خالی از سکنه هستند 
اما کنتور آنها همچنان به دلیل روشــن بودن بخاری و یا شــومینه می چرخد.
وی کــه خود را مهدی معرفی کرد، در گفتگــو با خبرنگار مهر افزود: به عنوان 
نمونه در یک شهرک مسکونی که بیشتر مالکان ویلاها را اهالی غیربومی تشکیل 
می دهند، نشــان می دهد از ۵0 ویلای موجود فقط دو نفر بومی و مابقی خوش 
نشین هســتند.وی افزود: این در حالی که قبض های گاز بسیاری از این ویلاها 
چندمیلیونی اســت و طی دوره های مختلف پرداخت نشده است و چاره ای جز 
قطع گاز آنها نداریم.مســئولان دمای آرامش خانه ها و ادارات را بین 18 تا 21 
درجه اعلام کرده اند اما کافی اســت در ساعت اداری به ادارات استان و یا دفتر 
یکی از مدیران کل سرماگریز سربزنید و به ندرت شاهد رعایت این الگو خواهید 
بود و دمای اتاق بیشــتر کارکنان و مدیران بالای 21 درجه اســت.در مازندران 
بیش از یک میلیون و 400 هزار مشترک گاز وجود دارد و طی روزهای گذشته 
1۵0 هزار ویلا در مازندران پایش شــده که تاکنون گاز شــماری از آنها قطع 

شده است.
محمد مایلی رســتمی مدیرعامل گاز مازندران با اشاره به پایش 1۵0 هزار ویلا 
در استان گفت: شــاهد ویلاهای خالی از سکنه با گازهای روشن هستیم و در 
این راســتا گاز حدود هفت هزار ویلای خالی قطع شده است.وی با اظهار اینکه 
میزان مصرف انرژی در استان بالا است، ورود گاز استان را ۳۳ میلیون مترمکعب 
ذکر کرد و گفت: میزان مصرف نیز به همین میزان اســت.وی با بیان اینکه گاز 
ویلاهای خالی از سکنه قطع می شود، از مشترکان و مردم خواست تا در مصرف 
گاز و انرژی همکاری و تعامل لازم داشــته باشند و افزود: متأسفانه مصرف گاز 
در برخــی از ادارات و صنایع نیز بالا اســت و تاکنون گاز برخی از این و ادارات 
نیز قطع شــده اســت.مصرف بالای گاز در مازندران از روز سه شنبه برخی از 
واحدهای تولیدی و صنعتی را تعطیل کرد و اگر مشترکان خوش نشین و اداری 
و یا خانگی به توصیه ها توجه می کردند، شاهد بیکارشدن برخی از کارگران این 

واحدها نبودیم.
این در حالی اســت که 70 درصد مصارف گاز اســتان در بخش خانگی است و 
تلاش مدیران و متولیان امر بر این اســت که گاز این دســته از مشترکان قطع 
نشود اما کاهش یک تا دو درجه ای دما می تواند چراغ کارخانه ها و صنایع را هم 
روشن نگه دارد.از روز سه شنبه ساعات کاری ادارات مازندران دو ساعت کاهش 
یافت و برخی واحدهای تولیدی در شــهرک های صنعتی استان نیز قطع شد. 
حسینعلی محمدی مدیرکل مدیریت بحران استانداری مازندران در این زمینه با 
اشاره به نفوذ سامانه سرد و بارشی و کاهش محسوس دما در استان گفت: این 
مسئله سبب شد برای مدیریت و صرفه جویی در مصرف سوخت، ساعات کاری 

ادارات را دو ساعت کاهش دهیم.
وی در گفتگو با خبرنگار مهر اظهار داشت: همچنین مقرر شد واحدهای صنعتی 
غیر حساس در شــهرک های صنعتی نیز طی دو روز تعطیل شوند.وی بر لزوم 
صرفــه جویی و مدیریت مصرف تاکید کــرد و گفت: با توجه به این 8۵ درصد 
مناطق کشــور تحت نفوذ سامانه سرد و بارشــی قرار گرفتند، قطعاً همکاری 
مشترکان و کاهش دمای وسایل گاز سوز می تواند در تأمین انرژی پایدار کمک 
کننده باشــد.دمای هوای مازندران تا اواخر هفته جاری ســرد و بارشی است و 
طبق پیش بینی هواشناسی مناطق مختلف استان در این روزها دمای زیر صفر 
را تجربه خواهند کرد و خاموشی گاز ویلاهای خالی و رعایت الگوی مصرف در 
ادارات و مشترکان، تجربه زمستان سال های گذشته را در استان تکرار نخواهد 

کرد.

دشت سلماس رتبه یک فرونشست زمین در کشور
مدیرکل منابع طبیعی و آبخیزداری آذربایجان غربی گفت: دشت سلماس رتبه 
یک فرونشست زمین را در کشور دارد.صمد موسوی در جلسه کارگروه مدیریت 
منابع آبخیزداری که در ســالن جلسات فرمانداری ارومیه برگزار شد،با اشاره به 
اینکه یکی از اساســی ترین راه های مقابله با ســیل اجرای عملیات آبخیزداری 
اســت، یاد آور شد: دشت سلماس رتبه یک فرونشست زمین را در کشور دارد.

وی با اشــاره به اینکه ســیل یکی از مهمترین و مخرب ترین بلاهای طبیعی 
در جهان اســت، تصریح کرد: بحران های ناشی از سیل اخیر در کشور در کنار 
آســیب های ناشی از خشکســالی موجب افزایش فرســایش خاک شده است.

موسوی خاطر نشان کرد: فرسایش خاک در ایران بیش از ۶ برابر متوسط جهانی 
است.مدیرکل منابع طبیعی و آبخیزداری آذربایجان غربی با تأکید به اینکه در 
تمام شهرستان های استان عملیات محرومیت زدایی آبخیزداری اجرا می شود، 
اظهار کرد: سال گذشــته 2۳ میلیارد تومان برای اجرای طرح های آبخیزداری 
آذربایجان غربی تخصیص داده شد.وی ادامه داد: از اعتبارات مصوب سفر ریاست 
جمهوری به استان 400میلیارد تومان برای عملیات آبخیزداری مصوب شد که 

در طول برنامه۳ ساله در استان تخصیص می یابد.

گاز مشترکان پر مصرف آذربایجان غربی قطع می شود
مدیر عامل شرکت گاز آذربایجان غربی با تاکید بر لزوم صرفه جویی در مصرف 
گاز گفت: گاز مشــترکان پر مصرف و بد مصرف در استان قطع می شود.علیرضا 
شــیخی در گفت و گو با ایلنا، با بیان اینکه، برای مشترکین پر مصرف پیامک 
هشــدار کاهش مصرف ارسال شــده گفت: در صورتیکه این مشترکین الگوی 
مصرف را رعایت نکنند گاز آنها قطع می شود.شیخی به مشترکان پرمصرف گاز 
هشــدار داد که با توجه به افزایش تعرفه های مصرف گاز، مشترکان پرمصرف و 
یا بدمصرف هزینه های زیادی بر آنها تحمیل خواهد شــد و هیچ طرح تشویقی 
شامل حال این مشترکان نخواهد گردید  و درصورت ادامه مصرف بی رویه، گاز 
آن ها نیز قطع می شود.به گفته مدیر عامل شرکت گاز استان در هفته دوم دی 
ماه 1۹7 میلیون متر مکعب گاز در استان مصرف شده که نسبت به مدت مشابه 
سال گذشته 4 درصد رشد داشته است.شیخی عمده افزایش صورت گرفته در 
حوزه مصرف گاز استان را مربوط به بخش خانگی عنوان کرد و گفت: متاسفانه 
بســیاری از خانواده ها در منزل با لباس تابســتانی حضور دارند و همین دلیل 
موجب افزایش مصرف گاز در منازل می شــود.وی افزود: مشترکانی که بیش از 
الگــوی مصرف به ویژه در بخش خانگی، مصرف کرده اند، گاز آنها قطع خواهد 
شــد و مشــترکانی که الگوی مصرف را رعایت کنند مورد تشویق قرار خواهند 

گرفت.

گزارش

اخبار کوتاه

دفن زباله ها به صورت ســنتی در برخی شهرهای لرستان 
ســلامت محیط  زیســت طبیعی را با چالش مواجه کرده 
به طوری که به گفته مدیرکل محیط زیســت استان، 100 
درصد پســماند شهر خرم آباد دفن می شود.به گزارش مهر، 
شیوه های نامناسب دفع زباله در لرستان همواره محل انتقاد 
فعالان محیط زیســت، مســئولان و مردم بوده است تا در 
برخی مواقع شاهد کوهی از زباله ها باشیم که علاوه بر آلوده 
کردن آب و خاک، سلامت مردم را نیز به مخاطره انداخته 
اســت.چالش دفــع زباله های بروجرد و خــرم آباد، بحران 
زباله ها در روســتاها و مناطق گردشگری استان و … هر 
کدام پرده ای از رنجی است که طلای کثیف به جان محیط 
زیست این دیار انداخته است.این وضعیت مخاطره آمیز در 
حالی رخ می دهد که در عمده کشورهای توسعه یافته دنیا 
و طی سال های اخیر در اســتان های مختلف کشورمان از 
زباله های بازیافتی درآمدهای کلانی به جیب زده می شــود 
تا ضمن جلوگیری از آلودگی محیط زیست این سرمایه به 
چرخه تولید نیز بازگردد.ایده های مختلف در زمینه استفاده 
از زباله چه برای تولید محصولات جدید و چه برای احداث 
کارخانجات کمپوســت و حتی ایده اســتفاده از زباله برای 
تولید برق همه و همه خلاقیت هایی است که بشر امروز در 
مواجهه با مخاطرات انبوه زباله ها به فکر آنها افتاده و دانش 
حرکت در این مســیر را به دست آورده است.با این تفاسیر 
همچنان در استان لرستان دفع زباله های به صورت سنتی 
صورت می گیرد و کمتر منطقه ای از شــهرهای این استان 
را می توان پیدا کرد که دســت کــم کار تفکیک زباله ها از 
مبدا صورت گیرد.علی سالاروند مدیرکل حفاظت از محیط 
زیســت لرستان در جلسه کارگروه پسماند شهرستان خرم 
آباد با اشــاره به این موضوع که رویکرد اداره کل حفاظت 

محیط زیســت لرســتان در ابتدای امــر معرفی هیچیک 
از شهرداران اســتان به مراجع قضائی برای رفع مشکلات 
پســماند نیســت و این امر بدون طی مراحل کارشناسی و 
هم فکری، نتایج مطلوبی نخواهد داشت، اظهار داشت: باید 
بــا هم افزایی و انجام کار کارشناســی دقیق زمینه را برای 
رفع مشکل پسماند استان مهیا کنیم.وی با اشاره به مراحل 
مدیریت پسماند، بیان داشــت: متأسفانه پسماند در شهر 
خرم آباد 100 درصد دفن می شــود در حالی که در صورت 
تفکیک از مبدا، بازیابی، بازیافت و ســایر مراحل مدیریت 
پسماند می بایست کمتر از ۳0 درصد پسماندها دفن شود.

مدیرکل حفاظت از محیط زیســت لرستان با اشاره به این 
موضوع که در کشورهای پیشرفته پسماند به عنوان طلای 
کثیف اســتفاده های مختلفی حتی در زمینه تولید انرژی 
دارد، گفت: می توان با مدیریت صحیح و استفاده از ظرفیت 
بخــش خصوصی از این طلای کثیــف نهایت بهره را برد و 
هزینه در زمینه مدیریت پسماندها در واقع سرمایه گذاری 
است.ســالاروند، اظهار داشــت: با توجه بــه اهمیت بحث 
پســماند و ورود مراجع قضائی به ایــن موضوع ترک فعل 
در ایــن زمینه ممکن اســت با برخورد قضائــی به عنوان 
آخرین گزینه همراه باشد اما امیدواریم با همت شهرداران 
استان شاهد این امر نباشیم و مشکلات پسماند با مباحث 
کارشناســی و رویکرد حل مشکل، حل و فصل شود.محمد 
باقر احمدی فرماندار خرم آباد نیز در این جلسه با اشاره به 
اهمیت موضوع پسماند از منظر زیست محیطی، اجتماعی 
و بهداشــتی، تســریع در روند اجرای پروژه های مرتبط با 

پسماند را خواستار شد.
وی، اظهــار داشــت: جمــع آوری و مدیریت پســماند از 
اولویت های اصلی شــهر اســت و باید با نــگاه ویژه به آن 

پرداخته شود.فرماندار خرم آباد با اشاره به نارضایتی مردم 
از وضعیت جمع آوری پسماند، خواستار بهبود و ساماندهی 
این وضعیت توســط شهرداری شــد.در این جلسه ضمن 
بحث و تبادل نظــر در خصوص راهکارهای بهبود وضعیت 
موجود پسماند شهرستان خرم آباد و تصویب مصوباتی در 
این خصوص، طرح پیشنهادی یک شرکت خصوصی برای 
مدیریت و بازیافت پســماند شهر خرم آباد در کارگروه ارائه 
و تصمیماتی در این خصوص اتخاذ شــد.این در حالیست 
که پیش از این احمدرضا دالوند معاون اســتاندار لرســتان 
در جلســه کارگروه مدیریت پسماند لرستان با بیان اینکه 
یکی از موضوعــات مهم در زمینه های مختلف به خصوص 
در مسئله مدیریت پسماند بحث فرهنگ سازی است، اظهار 
داشت: فرهنگ ســازی در زمینه مدیریت پسماند می تواند 
بسیاری از مشکلات این حوزه را به حداقل برساند لذا ضمن 
تأکید بر اجرای پیوســت فرهنگی مدیریت پسماند توسط 

دستگاه های اجرایی استان بر تشکیل تیم کاری متشکل از 
دفتر فنی استانداری، محیط زیست، صدا و سیما، دانشگاه 
علوم پزشکی و سایر دستگاه های اجرایی مؤثر در این زمینه 
برای طرح ریزی و فرهنگ سازی هر چه بیشتر و بهتر اقدام 
شــود.وی، افزود: حتماً باید از ظرفیت بخش خصوصی در 
بحث مدیریت پســماند استفاده شــود تا بتوان در راستای 
پیشــبرد هر چه بهتر برنامه های مدیریت پســماند استان 
گام های خوبی برداشته شود.معاون هماهنگی امور عمرانی 
استاندار لرستان با اشاره به قصور برخی دستگاه ها در حوزه 
مدیریت پسماند، گفت: دستگاه های اجرایی بر اساس قانون 
مکلف اند وظایف خود را در حوزه پســماند به نحوه احسن 
انجــام دهند و گزارش های فعالیت های خود را به دبیرخانه 
کارگروه مدیریت پســماند ارائــه کنند.دالوند، هر گونه کم 
کاری و قصــور در این زمینه را به جهت ایجاد تهدید علیه 

بهداشت عمومی، غیر قابل پذیرش دانست.

تکرار حضور گروهی شــکارچیان در خلیــج گرگان، طی 
هفته های اخیر تلنگری جدی به مسئولان است تا با حمایت 
از محیط زیســت از همین ابتدا جلــوی این تعدی گرفته 
شــود.به گزارش مهر، گلستان به سبب برخورداری از تنوع 
بالا در زیســتگاه های حیات وحش، میزبان دائمی یا موقت 
طیف گســترده ای از حیات وحش بوده و انواع پستانداران 
و گربه ســانان در مناطق جنگلی تــا پرندگان آبزی و کنار 
آبزی این اســتان را به بهشــت حیات وحش تبدیل کرده 
است.همه زیســتگاه ها و بوم ســازگان های گلستان حائز 
اهمیت و شاید کم نظیر باشند اما تالاب و خلیج گرگان را 
شــاید بتوان هم ردیف با پارک ملی گلستان و از مهم ترین 
مناطق زیست محیطی استان برشمرد که فراخور موقعیت 
مکانی و البته فرهنگ و آداب اهالی پیرامونی و رخدادهای 
طبیعی با تهدیدات و چالش های مختلفی دست به گریبان 
است.خلیج گرگان هر چند تحت مدیریت اداره کل محیط 
زیست مازندران قرار دارد اما از نظر سرزمینی و جغرافیایی 
بخشی از استان گلستان اســت که سال ها است با مشکل 
شکار غیرمجاز مواجه بوده و محیط بانان تلاش کرده اند تا 
با بضاغت موجود از زیستمندان این عرصه حفاظت کنند.اما 
از سال گذشته و پس از برخی کشمکش ها بین شکارچیان 
و محیط زیســت بــرای دریافت پروانه شــکار و همچنین 
بی توجهی شــکارچیان به قوانین و مقررات، شاهد حضور 

شکارچیان نقاب دار در خلیج گرگان بودیم.
شکل جدید شکار در آستانه رایج شدن بود که با مداخله به 
موقع محیط زیست مازندران به عنوان مدیریت اصلی این 

زیستگاه و محیطبانان گلستانی این مشکل برطرف شد اما 
خبرهای واصله طی هفته های اخیر بیان گر آن اســت که 
گویــا این چالش دوباره در حال رخ دادن اســت و عده ای 
از شــکارچیان غیرمجاز به هیچ وجــه حاضر به تمکین از 

مقررات نیستند.
انــواع فراخوان ها را تاکنون شــنیده بودیم امــا فراخوان 
تجمع برای کشــتار حیات وحش و پرندگان مهاجر، خود 
نوبری اســت که این هفته ها و شــاید این روزها در برخی 
از شــبکه های اجتماعی اســتان گلســتان انجام می شود.
شــکارچیانی که برخی از آنها به بهانه صادر نشــدن پروانه 
شــکار، تلاش می کنند اینگونه به مصاف با محیط زیست 
بروند و به نوعی اقدامی تلافی جویانه داشــته باشــند. آنها 
تصور می کنند که امکان صدور پروانه شــکار وجود دارد و 
سازمان محیط زیست تعمدا پروانه صادر نمی کند.این کل 
کل ناشــیانه و البته خطرناک شــکارچیان غیرمجاز که از 
سال گذشته در گلستان باب شــده، تبعات و آثار ناگواری 
به دنبال دارد.این امر از یک ســو باعث کشــتار و قلع قمع 
پرندگان مهاجــر آبزی حاضر در خلیج گرگان شــده و از 
سوی دیگر امکان تقابل بین شکارچیان و مأموران حفاظتی 
مانند محیط بانان، مأمــوران انتظامی و دریابانی را افزایش 
می دهد. تقابلی که به سبب مسلحانه بودن طرفین به سلاح 
شکاری بازخورد و کنش مطلوبی را به دنبال نخواهد داشت.
خبرهای منتشر شــده در هفته های اخیر بیانگر این است 
که این مباحث یک احتمال نبوده، بلکه یک رخداد واقعی 
اســت که دو الی سه نوبت در ســال جاری هم تکرار شده 

اســت و با تیراندازی و تهدید مسلحانه شکارچیان به سوی 
مأموران محیط زیست و دیگر نهادها همراه بوده است. هر 
چند با حضور مؤثر و پرقــدرت حافظان طبیعت این رویه 
ظاهراً متوقف شده اما باید همه دستگاه های متولی در کنار 

محیط زیست حضور موثرتری داشته باشند.
یکی از علاقه مندان حیــات وحش در بندرگز به خبرنگار 
مهر گفت: باید بپذیریم که مقوله شــکار موضوع حساس و 
بسیار مهمی است، از یک سو شکارچی چه از نوع مجاز و چه 
غیر مجاز تلاش برای کشــتار حیات وحش دارد و شکاربان 
و محیط بان به دنبال حراست از جانوران بوده و این دو در 
عمل در تقابل با هم هستند.حسن ریاحی افزود: با توجه به 
اینکه هر دو قشــر این مقوله مسلح به سلاح گرم هستند 
باید نهایت احتیاط و مراقبت انجام شود تا نه محیط بان و 
شکارچی در این میان آسیب نبینند.ریاحی ادامه داد: وقتی 
تعداد شــکارچیان از یک حد مشخصی می گذرد باید سایر 
نهادهای متولی و هم ســو مثل نیروی انتظامی، دریابانی، 
دادگستری و نهادهای امنیتی به کمک محیط زیست بروند، 
نباید اجازه داد که شکار گروهی حیات وحش یک امر رایج 
شــود. وی گفت: هنگامی که شکار غیرمجاز اعلام می شود 
باید همــه در چارچوب قانون تصمیــم بگیرند و نهادهای 
متولی با هنجارشکنان برخورد قانونی و قاطع داشته باشند.
ریاحــی افزود: این موضع در هیچ کجــای جهان پذیرفته 
نیست که شکارچی به سوی محیط بان اسلحه بکشد، این 
افراد باید شناسایی و به اشد مجازات برسند.محمود شکیبا، 
رئیس اداره حیات وحش حفاظت محیط زیســت گلستان 
هم با تأیید حضور غیرمجاز شــکارچیان به صورت گروهی 
در خلیــج گرگان، گفت: مدیریت حیات وحش و شــکار و 
صید خلیج گرگان به عنوان بخشی از پناهگاه حیات وحش 
میانکاله بر عهده اداره کل حفاظت محیط زیست مازندران 

است و باید موضوع را از آنها پیگیری کرد.
رئیس تالاب بین المللی و ذخیره گاه زیســت کره میانکاله 
در این خصوص به خبرنگار مهر گفت: متأسفانه یکسری از 
شکارچیان طی سال گذشته و امسال به صورت سازماندهی 
شــده و بر اساس یک قرار قبلی وارد پناهگاه حیات وحش 
میانکاله و خلیج گرگان شــده و به کشــتار حیات وحش 
می پردازند.علی کلانه افزود: شــکار گروهی و برنامه ریزی 
شــده در سال قبل هم در ســواحل خلیج گرگان در حوزه 

استحفاظی گلســتان اتفاق افتاد و پس از آنکه این رخداد 
دو الی ســه مرتبه تکرار شــد، ما به عنوان حافظان حیات 
وحش تصمیم گرفتیم که با شگردهای مختلف پرنده ها را 
از ســواحل دور کنیم.وی ادامه داد: اگر همکاری حداکثری 
و کافی از سوی نهادهای مربوطه با محیط زیست مازندران 
انجام می شد، این وقایع قابل مهارشدن بود و مجبور نبودیم 
که بجای برخورد با شکارچیان به سراغ دور کردن پرنده ها 
برویم.کلانه بیان کرد: افرادی مســلح با سر و صورت بسته 
وارد خلیج می شــوند و علاوه بر تیراندازی به سوی پرنده ها 
به سوی محیط بان و نیروهای دریابانی تیراندازی می کنند 
و اســلحه می کشــند، برخورد با چنین عملی صرفاً بر عده 
محیط زیست نیســت باید نهادهای امنیتی، استانداری و 
دستگاه قضائی وارد ماجرا شــده و این افراد شناسایی و با 

آنها برخورد قاطع شود.
رئیس تالاب بین المللی و ذخیره گاه زیســت کره میانکاله 
در پاسخ به این سوال که آیا امکان صدور پروانه شکار وجود 
دارد یا خیر، گفت: در ســنوات گذشــته در پناهگاه حیات 
وحش میانکاله شــاهد حضور یک میلیون پرنده یا بیشتر 
بودیم اما به دلایل مختلف این رقم در ســال گذشــته به 
حدود 100 هزار بال رسیده و این رقم در سرشماری امسال 
احتمالاً کمتر خواهد بود.وی عنوان کرد: در این شرایط هیچ 
عقلی سلیمی تأیید نمی کند که در این شرایط به سراغ صدور 
پروانه شکار برویم، عده ای از شکارچیان که درک درستی از 
مسائل نداشته، انتظار دارند که برای ساعاتی خوش گذرانی 
همه ثروت های طبیعی و میراث ژنتیکی محیط زیســت را 
نابــود کنند.کلانه ادامه داد: بر فرض محــال اگر پروانه ای 
صادر شود، منحصر به مناطق آزاد و زیستگاه های خارج از 
مناطق چهارگانه است؛ این درحالی است که خلیج گرگان 
در زمره ذخیره گاه زیست کره و پناهگاه حیات وحش بوده 
و شکار در آن مطلقاً ممنوع است.به گزارش مهر، هر چند با 
ورود محیط زیست و سایر دستگاه های دخیل جلوی تکرار 
شــکار گروهی حیات وحش در ســال جاری گرفته شد و 
پس از یکی دو نوبت حضور شــکار چیان، این رویه متوقف 
شده است اما ضرورت دارد سایر دستگاه های هم سو مانند 
نیروهای نظامی، امنیتی، دادگســتری و دستگاه قضائی با 
جدیت بیشتری در کنار محیط زیست و محیط بانان حاضر 

و اجازه تکرار چنین رخدادهای تلخی را ندهند.
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